

## 日本華人教授會議「東アジア論壇」

2011年2月14日、日本華人教授會議主催の「東アジア論壇」は開催された。当日のプログラムは次の通りである。

「胡錦濤訪米後の米日中関係——日本と中国はどのように対応するか」

### 国際交流セミナーご案内

主催 日本華人教授會議

期日 2011年2月14日（月曜） 14：00-17：30

場所 日本華人教授會事務所（〒104-0045 東京都中央区築地 1-12-6 築地えとビルB1F）

TEL & FAX：03-3545-6272 比谷線東銀座駅か築地駅から3分・旧電通ビル向かい

### プログラム

14：00-14：05 開会の辞 朱建榮（日本華人教授會議代表・東洋学園大学教授）

14：05-14：45 基調講演 万明（米国 George Mason University 教授）

「胡錦濤訪米後の米日中関係」 **U.S.-Japan-China Relations after the Hu Visit to the United States**

（用語：英語、日本語通訳付き）

14：45-15：45 問題提起（各15分）

秋田浩之（日本経済新聞社編集委員兼論説委員）

杜進（拓殖大学教授）

凌星光（日中関係研究所所長）

川上高司（拓殖大学教授）

15：45-16：10 ブレーク

16：10-17：10 パネル・ディスカッション

17：10-17：30 質疑応答

17 : 30—17 : 40 閉会の辞 朱建榮

(参加無料)

附：万明教授の基調報告のレジメと個人履歴

## **U.S.-Japan-China Relations after the Hu Visit to the United States**

「胡錦濤訪米後の米日中関係」

The U.S.-Japan-China relations are going through a period of major changes. Using Chinese President Hu Jintao's recent state visit to the United States as a signature event in the dynamic among three countries, I will discuss what in my view has happened in the U.S.-Japan-China triangular relationship in the past two years and what is likely to take place in the near future, focusing on the economics-security dynamic and the shape of the triangular relationship.

### 个人简历：

万明，美国乔治·梅森大学政府与政治学教授。2010年8月至2012年8月在日本放学术假，目前在庆应大学做访问教授。1993年获哈佛大学政府系政治学博士，主攻国际关系与东亚政治，曾先后在哈佛大学美日关系研究所、约翰·欧林战略研究所及肯尼迪政府学院的太平洋盆地研究中心人权研究项目从事博士后研究，并曾在日本筑波大学、乔治·华盛顿大学与威尔逊国际中心作学术研究。其英文著述包括《东亚政治经济学：追求财富与国力》（国会季刊出版社，2008年）、《中日关系：互动、逻辑与演变》（斯坦福大学出版社，2006年）、《中国外交中的人权问题：对国家利益的定义与捍卫》（宾州大学出版社，2001年）与《介于亚洲与西方之间的日本：经济力量与战略平衡》（夏普出版社，2001年）。目前研究项目包括东亚与国际关系理论（合著，哥伦比亚大学出版社预约）、中日关系、从国际关系看中国模式、日本党派政治与日本外交、及东亚安全的经济政治学。多次在NewsHour、CNN、BBC World News等电视节目中接受采访，并曾在美国众议院国际事务委员会作证。

Ming WAN is Professor of Government and Politics of George Mason University. He is on academic leave in Japan from August 2010 to August 2012, currently as a visiting professor with the Faculty of Law at Keio University. His Ph.D. was from the Government Department, Harvard University. He held postdoctoral fellowships at Harvard from the Program on U.S.-Japan Relations, the John M. Olin Institute for Strategic Studies and the Pacific Basin Research Center, and was also a visiting research scholar at Tsukuba University and a George Washington University-Woodrow Wilson International Center for Scholars Luce Fellow in Asian Policy Studies. He has authored *The Political Economy of East Asia: Striving for Wealth and Power* (CQ Press 2008), *Sino-Japanese Relations: Interaction, Logic, and Transformation* (Stanford 2006), *Human Rights in Chinese Foreign Relations: Defining and Defending National Interests* (UPenn 2001), and *Japan between Asia and the West: Economic Power and Strategic Balance* (M.E. Sharpe 2001). He has also published in journals such as *Asian Survey*, *Human Rights Quarterly*, *Orbis*, *Pacific Affairs*, *Pacific Review*, and *International Studies Quarterly* and in edited volumes. He has appeared numeral times on the NewsHour with Jim Lehrer show as well as on CNN and BBC World News and has testified at U.S. House of Representatives Committee on International Relations. His current research interests include East Asia and International

Relations Theory (co-authoring a book under contract with Columbia University Press), Sino-Japanese relations, the China model from an international relations perspective, the Democratic Party of Japan and Japanese foreign policy, and the political economy of East Asian security.